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قیمت سکه و ارز ) به تومان(

بازگشت همه بسوی اوست
ب��ا نهای��ت تأس��ف و تأثر درگذش��ت م��ادری مهربان و دلس��وز ش��ادروان 

بانو ملک فیروزیان را به اطلاع دوستان و آشنایان می رساند.
به همین مناس��بت مراس��م ترحیم آن مرحومه روز دوش��نبه 93/6/31 از ساعت 
16/30 الی 18 در س��الن نیایش مسجدالرسول)ص( واقع در سعادت آباد- بالاتر از 

میدان کاج- خیابان نهم- پشت مسجدالرسول  برگزار می گردد.
حضور شما سروران گرامی موجب تسلی خاطر بازماندگان خواهد بود.

خانواده ه�ای: فیروزیان- حبیب اله موس�وی- یزدگردی- 
مرش�دیان- جلالی س�پهر- عبیدی�ان- اس�دی- طاهباز- 
محیط- خرمی- پازنده- پویان- قادری- دائمی- گدازگر

ترحیم

تسلیت

همکار محترم جناب آقای ناصر بهنام
بدینوسیله درگذشت مادر بزرگوارتان را تسلیت عرض نموده، 
از خداوند متعال برای آن مرحومه آمرزش و برای شما و سایر 

بازماندگان شکیبایی مسئلت می نماییم.
مدیریت و کارکنان امور بازرگانی و تولید آگهی ها

جناب آقای ناصر بهنام
با نهایت تاسف و تاثر درگذشت مادر گرامی تان را تسلیت عرض نموده مرا 

در غم خود شریک بدانید.
محسن ثابتی زاده

همکار محترم جناب آقای ناصر بهنام
بدینوس��یله در گذش��ت مادر گرامیتان را تس��لیت عرض نموده، ما را در غم خود 

شریک بدانید.
اوگی- نصرت اله احمدی- اس�ماعیلی- اس�کندری- امانی- آبش�ناس- 
باق�ری- به�اری- بیات�ی- پاش�ایی- تیرگ�ری- جابان�ی- چرخن�ده- 
خدمتگ�زار-  خدائ�ی-  ناصرحی�دری-  حی�دری-  حس�ن  حس�نان- 
س�لطان علی  س�لطانی-  زکی ل�و-  زندی�ه-  رمض�ان زاده-  ربیع�ی- 
نظری- شمس�علی- ظهره ون�د- حاج علی اکبر- علیزاده- عاش�ورنژاد- 
عبداللهی- عباسپور- فاضلی- فریدپور- قاضی خانلو- قائینی- قدیمی- 
گرویی- مطیع الحق- مقیمی- مرغوب- مرادنیا- مهردوس�تی- مهربان- 

جعفرملکی- نوروزی نیا.

همکار محترم جناب آقای ناصر بهنام
مصیبت درگذشت مادر گرامیتان را تسلیت عرض نموده و از 
خداوند متعال برای آن مرحومه غفران و رحمت واس��عه الهی 
و برای ش��ما و دیگر بازماندگان محترم صبر و اجر مس��ئلت 

می نماییم.
سرپرست، مدیران و کارکنان موسسه کیهان

قیمت بازارنوع سکه
921500سکه تمام طرح جدید
921000سکه تمام طرح قدیم

464500نیم سکه
263500ربع سکه

171000گرمی
94214هر گرم طلای 18 عیار

نوع ارز
3198دلار
4151یورو
5226پوند

876درهم

* مدیرعامل ش��رکت ملی نفت با اش��اره به خودکفایی ایران در طراحی، 
ساخت، نصب و راه اندازی سکوهای دریایی نفت و گاز، اعلام کرد: آینده 
صنع��ت نفت ایران در دریا ش��کل خواهد گرف��ت. رکن الدین جوادی در 
مراسم سالگرد سی وچهارمین سال تاسیس شرکت نفت فلات قاره ایران، 
ب��ا بیان اینکه در ش��رایط فعلی یک هفتم نف��ت تولیدی ایران از مناطق 
عملیاتی شرکت نفت فلات قاره تامین می شود، گفت: یک سوم صادرات 
نفت کش��ور از منطقه خلیج فارس انجام می شود. مدیرعامل شرکت ملی 
نفت ایران با اعلام اینکه سهم عمده ای از صادرات کشور به دلیل داشتن 
نوع مرغوب نفت به منطقه خلیج فارس اختصاص یافته است، تصریح کرد: 
قبل از پیروزی انقلاب اسلامی ایران، تکنولوژی استخراج نفت از دریا در 

کشور وجود نداشت و در موارد ساده بسیار نوپا بود.
* افزایش 120 درصدی قیمت اوراق تس�هیلات مسکن از ابتدای 
سال تاکنون، این اوراق را از هدف اصلی خود که کنترل و شفاف 
کردن قیمت در بازار س�رمایه ب�ود، دور کرده و به معضلی جدی 
برای متقاضیان واقعی خرید مسکن تبدیل شده است. به گزارش 
ایسنا،  در حالی که قیمت اوراق تسهیلات مسکن در ابتدای امسال 
در محدوده 40 تا 45 هزار تومان معامله می شد، در هفته گذشته 
ای�ن اوراق قیم�ت عجیبی را تجربه کرد و در بالاترین حد خود از 
ابتدای ورود به فرابورس رسید. به طوری که قیمت اوراق تسهیلات 
مس�کن برای نخستین بار در هفته گذشته از مرز 100 هزار تومان 
عبور کرد و در برخی نمادها با 5 درصد رش�د به بیش از 100 هزار 
تومان رس�ید، این در حالی است که این اوراق در ابتدای سال در 

محدوده40 تا 45 هزار تومان مورد معامله قرار می گرفت.
* مدیرکل تامین و نگهداری تجهیزات سازمان بنادر از خودکفایی کشور 
در ساخت شناورهای مسافرتی خبر داد. عبدالکریم رزازان تصریح کرد: با 
توجه به حمایت های چند سال گذشته سازمان بنادر، ساخت شناورهای 
مس��افرتی در کشور سرعت گرفت و در حال حاضر برای تامین شناورها 
نیازی به واردات وجود ندارد.وی با بیان این که پیش از این نیاز کش��ور 
از امارات و چین تامین می ش��د اظهار کرد: شناورهای مسافرتی ساخت 
داخل توانایی رقابت با مدل های خارجی خود را دارند و با استانداردهای 

جهانی برابری می کنند.
* رئی�س اتحادیه صنف مش�اوران املاک ته�ران از برنامه دولت 
برای پرداخت تسهیلات خرید مسکن دفاع کرد و گفت: در بازار 
س�اختمانی ایران به دلایلی از جمله نب�ود مکانیزم های کنترلی 
و نظارت�ی بر روی قیمت های پیش�نهادی فروش�نده ها، چنانچه 
تسهیلات بانکی قرار باشد از کانال وام ساخت در اختیار متقاضیان 
مس�کن قرار بگیرد، ارزش واقع�ی وام تحت تاثیر افزایش قیمت، 
تحلیل می رود و اثر وام منتقل شده به خریدار برای پوشش قدرت 
خرید او، در مقایسه با حالتی که وام مستقیم به متقاضی پرداخت 

می شود، کاهش پیدا می کند.
* ب��ا اج��رای عملی��ات کاب��ل برگ��ردان ارتب��اط تلفنی مش��ترکین با 
پیش شماره های 2230 الی 2233، 2250 الی 2253، 2614، 2630 الی 
2632، 7711 ال��ی 7714، 7732 ال��ی 7735، 7739، 7778، 7779، 
7796، 4400 الی 4409، 4495 الی 4497، 4480 الی 4487، 3961، 
6510، 6511، 6514 الی 6517، 6519، 6559 و 7624 از امروز به مدت 

72 ساعت دچار اختلال می شود. با اع�لام خبر دریافت کارمزد 
دس�تگاه های  پذیرنده ه�ای  از 
کارتخ�وان از آبان ماه، بس�یاری 
از فروش�نده ها ب�ه م�ردم اعلام 
کرده ان�د که فقط پ�ول نقد قبول 
می کنیم و در صورت تصویب این 
طرح  کارمزد از مردم کم می شود.

به گ��زارش تس��نیم، هفته قبل 
ب��ود که خب��ری مهم ب��رای مردم و 
فروشنده ها به نقل از قادری مدیرعامل 
ش��اپرک در رس��انه ها منعکس شد و 
در س��طح جامعه و امور روزمره مردم 

واکنش هایی را به همراه داشت.
خبر این بود که فروشگاه ها باید از 
ابتدای آبان ماه نسبت به تراکنش های 
فروشگاهی، کارمزد پرداخت کنند به 
ای��ن صورت که ب��ه ازای هر عملیات 
فروش و کشیدن کارت در دستگاه های 
کارتخوان فروش��گاهی مبلغی تحت 
عن��وان کارم��زد از این گروه کس��ر 

می شود.
بع��د از انتش��ار این خبر ش��اهد 
واکنش هایی از فروشگاه ها بودیم که از 
قبل پیش بینی آن را می کردیم و البته 
ای��ن پیش بینی ها را هم با مدیرعامل 
شاپرک گوش زد کردیم ولی قادری با 
جدیت از طرح جدید نظارتی شاپرک 
گفت و تاکید کرد: ممانعت فروشگاه ها 
از قبول کارت به ازای خریدهای مردم 

دوام چندانی نخواهد داشت.

اما با گذشت چند روز از اعلام این 
خبر گویا بازاری ها بیشتر از قبل با هم 
هماهنگ می شوند که نسبت به اجرای 
این سیاس��ت بان��ک مرکزی واکنش 
نشان دهند؛ مراجعه ای به فروشگاه ها 
نشان می دهد که فروشنده ها می گویند 
با اجرای این تصمیم از قبول کارت به 
ازای خریدهای مردم خودداری کرده 

و فقط پول نقد قبول می کنیم.
همی��ن سیاس��ت موجب ش��ده 
تا م��ردم ب��رای خریده��ای روزمره 
خود مجبور ب��ه مراجعه حضوری به 
عابربانک ها باشند و همین اتفاق هم 
البته صف هایی را مقابل خودپردازها 

ایجاد خواهد کرد.
مدیرکل فن��اوری اطلاعات بانک 
مرکزی در ارتباط با واکنش فروشنده ها 
و اصناف به اعلام خبر دریافت کارمزد 
از پذیرنده های دستگاه های کارتخوان 
فروش��گاهی، اظهار داش��ت: رقم این 
کارمزد چیزی نیست که فروشگاه ها 
ترجیح بدهند برای ممانعت از پرداخت 
آن از مردم بابت خریدهایشان پول نقد 

دریافت کنند.
ناصر حکیمی ب��ا تاکید بر اینکه 
رقم کارمزد پذیرنده های دستگاه های 
کارتخ��وان فروش��گاهی قاب��ل توجه 
نیس��ت، گفت: اگر گزارشی از تخلف 
در سطح فروش��گاه ها دارید به بانک 

مرکزی ارسال کنید.

وی اف��زود: هم اکنون نی��ز دو تا 
س��ه برابر مبلغ در نظر گرفته ش��ده 
برای کارمزد پذیرنده ها در رند کردن 
مبلغ تراکنش از سوی فروشگاه اعمال 

می شود.
حکیمی در پاسخ به این پرسش 
که بانک مرکزی با فروشگاه هایی که 
از قبول کارت به ازای خریدهای مردم 
خ��ودداری کرده و ب��ه آنها می گویند 
فقط پ��ول نقد قب��ول می کنیم، چه 
برخوردی خواهد کرد؟ افزود: احتمالا 
پایانه های این فروشگاه ها جمع خواهد 

شد.
این مقام مسئول در بانک مرکزی 
ب��ا تاکید بر اینکه هن��وز رقم کارمزد 
پذیرنده ها نهایی نش��ده است، گفت: 
این رقم خیلی کم خواهد بود؛ کارمزد 
کمتر از قیمت تمام شده و در حد-60

50 درصد آن است.
فع��لا در  داد:  ادام��ه  حکیم��ی 
حال محاس��به قیمت تمام ش��ده هر 
تراکنش هستیم که حدود 250-200 
توم��ان اس��ت؛ بنابرای��ن 150-100 
تومان کارم��زد نباید موجب اعتراض 

فروشگاه ها شود.
مدیرکل فن��اوری اطلاعات بانک 
مرکزی با تاکی��د بر اینکه رقم ناچیز 
کارمزد اثر قابل توجهی در تراکنش ها 
نخواهد داشت، تصریح کرد: در مقابل 
بای��د این راه��م در نظ��ر بگیرید که 
تجهیزات در حال فرسودگی هستند 
و اگ��ر ش��رکت ها نتوانن��د درآمدی 
کس��ب کنند به تدریج پایانه ها از کار 
خواهد افتاد و این به معنای این است 
که ش��بکه با مش��کل ج��دی روبه رو 

خواهد  شد.

حکیم��ی ضمن اش��اره به اینکه 
رقم کارمزد به حساب بانک ها یا بانک 
مرک��زی نمی رود، گفت: این مبلغ به 
شرکت هایی داده می شود که پایانه را 

می خرند و نگهداری می کنند.
وی با طرح این پرسش که کجای 
دنیا و مملکت یک شرکت باید دستگاه 
700 هزار تومانی را مجانی وارد بازار 
و ماهی 10-20 هزار تومان هم خرج 
نگه��داری آن کند ول��ی هیچ چیزی 
باب��ت ای��ن خدمات دریاف��ت نکند؟ 
اظهار داش��ت: باید توج��ه کنیم که 
این شرکت ها دیگر از بانک ها چیزی 
دریاف��ت نمی کنند و بای��د روی پای 

خودشان بایستند.
این مقام مسئول در بانک مرکزی 
افزود: تا الان به این ش��رکت ها یارانه 
داده می ش��ود؛ این سوبسید )یارانه( 
ب��ه مغازه داره��ا از کج��ا می آمد؟ از 
بیت المال، چرا که اکثر این سوبسیدها 
توس��ط بانک هایی داده می ش��د که 

متعلق به دولت و مردم هستند.
حکیمی با تاکید بر اینکه درست 
نیس��ت از جی��ب 80 میلی��ون به دو 
میلی��ون مغازه یارانه پرداخت ش��ود، 
گفت: اگر سیاست جدید بابت دریافت 
کارم��زد از پذیرنده ها اجرا نش��ود با 
ش��بکه ای فرس��وده و خراب رو به رو 
خواهیم شد که همه مردم گرفتار آن 

خواهند شد.

در واکنش به مصوبه بانک مرکزی

اصناف:کارمزدکارتخوانهاراازمردممیگیریم

برای غلبه  مسئولین کشور 
بر مش�کلات کم آبی در پاییز بر 
تغییر الگ�وی مصرف، قطع آب 
مش�ترکان پر مص�رف و اصلاح 

قیمت آب بها تاکید کردند.
به گزارش خبرگزاری ها، اسحاق 
جهانگیری معاون اول رئیس جمهور، 
دیروز پس از بازدید از س��د لتیان و 
لار و حض��ور در تصفیه خان��ه 3و 4 
تهرانپ��ارس گفت: از آنجا که تامین 
آب از دغدغه ها و نگرانی های اصلی 
مسئولین کشور است تلاش دارند تا 

این مشکل را زودتر برطرف کنند.
وی ادام��ه داد: اقدامات خوبی 
در تابستان امسال صورت گرفت و 
در زمان پیک مصرف از این شرایط 
عبور کردیم ولی با توجه به وضعیت 
نامطلوب س��دهای لتیان و لار که 
می��زان آب آنها تنها برای چند روز 
تهران کفایت می کند، باید مردم به 
صورت جدی وارد عمل شوند و در 

مصرف آب صرفه جویی نمایند.
معاون اول رئیس جمهوری اظهار 
داشت: مصرف زیاد آب توسط برخی 
مشترکان جفا در حق کسانی است 
که به خوبی از این منابع اس��تفاده 
می کنن��د لذا از مردم به طور جدی 
درخواس��ت صرفه جوی��ی داریم تا 
بتوانیم پاییز را بدون مش��کل طی 

کنیم.
جهانگیری گفت: وضعیت منابع 
آبی به نقطه ای رس��یده که اگر در 
روزهای آینده همکاران وزارت نیرو 
احساس کنند صرفه جویی به حدی 
نیست که بتوانند پاییز را طی کنند 
در زمینه قیمت و قطع آب مشترکان 

پرمصرف تصمیم گیری خواهند کرد.
وی افزود: باید منابع مورد نیاز 
طرح های وزارت نیرو از جمله تامین 
آب رینگ غرب به ش��رق با سرعت 
بیش��تری ادامه یابد تا منطقه شرق 
تهران از ثبات نسبی در زمینه منابع 

آبی برخوردار شود.
رئیس جمه��وری  اول  مع��اون 
گفت: وضعیت امروز پیام بزرگی به 
سیاستگذاران تهران است مبنی بر 
اینک��ه تهران بیش از این جمعیت، 
ظرفیت ن��دارد و از نظ��ر مدیریت 
محیط زیس��ت و ترافیک باید مورد 

توجه جدی قرار گیرد.
جهانگی��ری تصریح کرد: اجازه 
تغییر کاربری اراضی نباید به سادگی 
ص��ورت گیرد بلکه باید به مس��ائل 
زیست محیطی توجه بیشتری شود.

وی اضاف��ه ک��رد: باید وضعیت 
جمعیتی تهران را در این حد کنترل 
کنیم، هر چن��د وزارت نیرو تدابیر 
لازم را برای تامین منابع آبی مردم 

برنامه ریزی خواهد کرد این در حالی 
است که مردم نیز باید صرفه جویی 

را در اولویت قرار دهند.
سد ماملو 15 مهر 
وارد مدار می شود

پ��رورش، مدی��ر عامل  محمد 
شرکت آب و فاضلاب استان تهران 
نیز در حاشیه این بازدید در خصوص 
راه اندازی س��د ماملو گفت: این سد 
در 15 مهر ماه وارد مدار ش��ده و به 

بهره برداری می رسد.
وی اضافه ک��رد: با وجودی که 
برای واقعی شدن هزینه های آب و 
بهره برداری از آن پیش��نهادات لازم 
ارائه ش��ده اما هنوز منتظر تصویب 

و ابلاغ آن هستیم.
پ��رورش اف��زود: ب��رای تغییر 
تعرفه های فاضلاب هنوز پیشنهادی 

نشده است.
وی ب��ا بیان اینک��ه برای تغییر 
تعرفه فاض��لاب نیز پیش��نهاداتی 
داریم، ادامه داد: برای هر متر مکعب 

فاضلاب 560 تومان هزینه که از این 
می��زان تنها 65 تومان برای هر متر 

مکعب دریافت می شود.
مدیرعامل شرکت آب و فاضلاب 
استان تهران، اظهار داشت: با توجه 
ب��ه هزینه های تاسیس��ات و انرژي 
که در راه اندازی طرح های فاضلاب 
ص��ورت می گیرد، بای��د تعرفه های 

فاضلاب اصلاح شود.
پ��رورش گفت: البت��ه به دنبال 
افزای��ش به صورت ی��ک مرحله ای 
نیس��تیم بلک��ه بای��د ب��ه صورت 
طبقه بندی صورت گیرد تا طی دو 

تا سه سال به قیمت واقعی برسد.
وی درباره قطع آب مشترکین 
پر مصرف نیز گف��ت: طبق مصوبه 
شورای تامین در زمان مشخص شده 
آب مشترکین پرمصرف قطع شد و 
این شرکت به وعده خود عمل کرد 
و به دنبال آن هس��تیم که مصوبه 
دائمی را بر این منظور دریافت کنیم.

معصومه ابتکار، رئیس سازمان 

حفاظ��ت از محیط زیس��ت نیز در 
این بازدید گفت: بیش��تر مشکلات 
موج��ود از عدم مدیریت این بخش 

نشأت می گیرد.
وی ادامه داد: در ش��مال کشور 
منابع غنی آب داریم ولی در موضوع 
فاضلاب چندان موفق عمل نش��ده 
بنابرای��ن بای��د الگ��وی مصرف به 

درستی اجرا شود.
رئیس سازمان حفاظت از محیط 
زیست، اظهار داشت: منابع آب باید 
به درس��تی مدیری��ت و مصارف به 
صورتی تنظیم ش��ود که مشکلات 
موجود در این بخش بیش از پیش 

کاهش یابد.
ابتکار با اشاره به اینکه در حال 
حاضر مش��کل اصلی ع��دم رعایت 
الگوی مصرف است، گفت: متاسفانه 
مصرف آب در تهران دو برابر بیشتر 
از الگوی مصرف اس��ت و در بخش 
کش��اورزی نی��ز الگ��وی مصرف به 
درس��تی صورت نمی گیرد و بخش 

عمده ای از منابع آب هدر می رود.
وی تصری��ح کرد: تنها با انتقال 
آب از حوزه ای به حوزه دیگر مشکل 
حل نخواهد ش��د چ��را که افزایش 
جمعیت ب��ه این ش��کل در تهران 

منطقی نیست.
رئیس سازمان حفاظت از محیط 
زیس��ت در زمینه حمای��ت دولت 
از بخش کش��اورزی نی��ز افزود: در 
بودجه س��ال 93 دولت 85 درصد 
تس��هیلات مربوط به این بخش را 
به توس��عه طرح های آبیاری تحت 
فشار اختصاص داد و از این طر ح ها 

حمایت به عمل آورد.

در بازدید مسئولان از سد و تصفیه خانه های تهران اعلام شد

تغییر الگوی مصرف، اصلاح قیمت و قطع آب 
راهکارهای غلبه بر مشکل کم آبی

افت بازار س�رمایه کشورمان در ماه های اخیر، انتقاد شدید طیب نیا 
را هم در پی داشت و وزیر اقتصاد خواستار حل و فصل مشکلات و ایجاد 
جذابیت برای سرمایه گذاران شد تا در نهایت بتوان به ریزش ها و افت های 

بورس پایان داد.
به گزارش مهر، در روزهایی که نظام بانکی کشور به عنوان اولین تامین کننده 
منابع مالی بخش تولید کش��ور زیر ذره بین تمام فعالین اقتصادی و دولتمردان 
قرار دارد و با توجه به برنامه خروج از رکود دولت توجه ویژه ای به سیستم بانکی 
به لحاظ افزایش س��رمایه و غیره صورت گرفته اس��ت و از سوی دیگر فشارهای 
مضاعفی به این سیستم وارد است، بازار سرمایه کشورمان هم روزهای سختی را 
پش��ت س��ر می گذارد. بازار سهام کشورمان طی ماه های اخیر روندی کاهشی را 
در پیش گرفته و با نوسات شدیدی مواجه شده و شاخص کل بورس که به مثابه 
دماس��نج بورس عمل می کند همچنان وضعیتی قرمز را تجربه می کند، این در 
حالی است که این بازار به وظیفه اصلی خود یعنی تامین مالی بنگاه های اقتصادی 
مانند نظام بانکی برای رونق بخش تولید و توسعه کشور کمک قابل ملاحظه ای 
را نداشته است.بازار سرمایه کشورمان تابستان امسال را به سردی گذراند و دیگر 
رغبتی برای سرمایه گذاری تازه واردها باقی نگذاشته است و شاخص کل بورس 
همچنان روندی نزولی را طی می کند و محرک های تقویت کننده قوی و تمایلی 
برای رشد بازار سرمایه به چشم نمی خورد.آمارها نیز بیانگر وضعیت بازار سرمایه 
اس��ت، بررس��ی وضعیت شاخص کل بورس نش��ان می دهد که از ابتدای امسال 
تاکنون که بازار س��رمایه 119 روز معاملاتی را پش��ت سرگذاشته است، شاخص 
کل بورس ریزش 7 هزار و 572 واحدی را تجربه کرد.شاخص بورس در این روز 
کاری س��ال جاری گرچه افت هایی را نیز در س��ال 92 پشت سرگذاشته بود، اما 
ب��ا رق��م 79 هزارو 15 واحد آغاز به کار کرد که این رقم هم اکنون به 71 هزار و 
443 واحد نیز رس��یده است. این در حالی است که جلسات و چاره اندیشی های 
بس��یاری برای بورس نوپای کش��ور صورت گرفته اس��ت و بارها وزرا و مسئولان 
اقتصادی و بورس��ی دور هم جمع ش��ده اند و برای آن چاره اندیش��ی کرده اند.از 
ابتدای امسال، 73 میلیارد و 835 میلیون سهم و حق تقدم به ارزش 326 هزار و 
970 میلیارد ریال در بورس معامله شده که این میزان سهام توسط یک میلیون 
و 902 هزار و 984 سرمایه گذار در 6 میلیون و 223 هزار و 38 نوبت معاملاتی 
دادوس��تد شده اس��ت. همچنین تعداد 4 میلیون و 870 هزار و 730 برگه اوراق 
مشارکت به ارزش چهار هزار و 876 میلیارد ریال در بورس اوراق بهادار به فروش 
رسیده است.تمام این روند حاکی از این است که تصمیم گیری های اخیر هیچ 
دستاوردی برای بازار سرمایه نداشته و از تصمیمات دولت در لایحه خروج از رکود 
گرفته تا ابلاغ بخشنامه مالیاتی کارگزاری ها و غیره هیچ یک تاثیرگذاری مثبتی 
به همراه نداشته است.وضعیت رکودی حاکم بر اقتصاد کشور و همچنین شرایط 
سیاسی این روزها بر بورس هم تاثیر گذاشته است، این درحالی است که بسیاری 
از کارشناس��ان اقتصادی بر این باورند که بورس باید محرک اقتصاد کشور باشد، 
گذشته از عوامل دیگری از جمله نرخ سود بانکی که بر وضعیت بورس کشورمان 
تاثیرگذار بود، اما اقدامات عملی برای نجات بازار سهام صورت نگرفته است و وزیر 

اقتصاد هم خود منتقد عملکرد این بازار است.
علی طیب نیا وزیر امور اقتصادی و دارایی طی روزهای اخیر انتقاداتی را نسبت 
به وضعیت فعلی بازار سرمایه داشت و عنوان کرد: برای بازار سرمایه نیز ماموریت 
تعریف شد که آن تامین مالی بلندمدت بنگاه های بزرگ کشور است. اگرچه طی 
س��ال های اخیر بازار سرمایه کشور به لحاظ ارزش بازار، توسعه قابل ملاحظه ای 
پی��دا ک��رده اما عمده معاملات و مبادلات در بازار س��رمایه، در بازار ثانویه بوده و 
اس��ت و بازار س��رمایه در تامین مالی بنگاه ها و فعالیت های اقتصادی نقش قابل 

ملاحظه ای را ایفا نکرده است.
وزیر اقتصاد افزود: در سال گذشته که اوج فعالیت بازار سرمایه و تامین مالی 
تولید بود، حدود 27 هزار میلیارد تومان به بخش تولید کشور از طریق بازار سرمایه 
منابع تزریق شد که اگر این را مقایسه کنیم با میزان مشارکت بازار پول که بیش 
از 200 هزار میلیارد تومان بود نشان می دهد بازار سرمایه در مقایسه با بازار پول 

نقش قابل ملاحظه ای را اکنون ایفا نمی کند.
طیب نیا گفت: همه ما می دانیم به شرطی بازار سرمایه جذابیت کافی برای 
س��رمایه گذاران پیدا می کند که ما بازار ثانویه فعال و موثری داش��ته باشیم؛ آن 
چیزی که ابزارهای مالی موجود در بازار س��رمایه را برای مردم جذاب می کند و 
آنها را مایل به سرمایه گذاری در این بازار می کند عمدتا بازدهی بالا و مهم تر از 
آن قدرت نقدش��وندگی بالا در بازار س��رمایه کشور است. شرط اینکه دارایی ها از 
قدرت نقدشوندگی بالا برخوردار باشد این است که بازار، بازاری پرُ رونق باشد و 
بازار ثانویه کم رونق و بازار ثانویه ای که ریسک فعالیت ها در آن بالا باشد نمی شود 

انتظار مشارکت جدی سرمایه گذار را داشته باشیم.
طیب نیا تصریح کرد: ما در ماه های گذش��ته و تحت تاثیر ش��رایط عمومی 
که بر اقتصادمان حاکم شد و با توجه به محدودیت های مالی و تنگنای اعتباری 
در بازار سرمایه هم دچار محدودیت هایی شدیم و حجم معاملات و مبادلات در 
بازار سرمایه با کاهش چشمگیری روبرو بود. زمانی در سال های گذشته در بازار 
سرمایه به 800 میلیارد تومان هم رسید اما متاسفانه در این ایام حتی در بعضی 
از روزها حجم معاملات ما به زیر 100 میلیارد تومان هم کاهش پیدا کرد که باید 
این مشکل را حل و فصل کنیم؛ بازار ثانویه پرُ رونق داشته باشیم تا بتوانیم سرمایه 
گذاران را به سمت این بازار جذب کنیم.به هر حال هم اکنون جهت گیری اصلی 
دولت و سیاست های طراحی شده در سبد خروج از رکود افزایش و تقویت نقش 
بازار س��رمایه در تامین مالی بنگاه ها است و احکام متعددی در این زمینه پیش 
بینی و ابزارهای مالی جدیدی معرفی شده که می تواند این نقش را برای ما ایفا 
کنند.از س��وی دیگر مسئولان بازار سرمایه توصیه می کنند که با دید بلند مدت 
باید به این بازار نگاه کرد نباید عجولانه وارد این بازار و از آن خارج شد، اما سال 
گذش��ته با رفتار بورس بس��یاری از تازه واردین دوباره از این بازار خارج ش��دند و 

عده ای دیگر در آن باقی مانده اند که به نظر می رسد همچنان باقی بمانند.
همچنی��ن به اعتقاد برخی ها کف ریزش های بورس کانال 70 هزار واحدی 
است که هم اکنون شاخص در مرز آن قرار دارد، نشانه آن هم این است که تاکنون 

شاخص سه مرتبه تا این رقم افت داشته است.

وزیر اقتصاد از وضعیت نزولی بورس 
انتقاد کرد

همین چند هفته پیش بود که رئیس کل بانک 
مرکزی اعلام کرد بانک  ها 15روز فرصت دارند تا 
اسامی بنگاه  ها و شرکتهای زیرمجموعه خود را 

به بانک مرکزی اعلام کنند. 
این درحالی است که بنابر اعلام اخیر معاون نظارت 
بان��ک مرکزی، پایان هفته گذش��ته را آخرین مهلت 
بانک  ها عنوان کرد. طبق آخرین پیگیری های خبرنگار 
»نسیم« از بانک  ها و بانک مرکزی هیچ لیستی به دست 

مسئولان بانک مرکزی نرسیده است.
اوایل ماه جاری بود که رهبر معظم انقلاب در دیدار 
با هیئت دولت یکی از مشکلات جدی کنونی اقتصاد 
کش��ور را بنگاه داری بانک  ها عنوان کردند و افزودند: 
دولت بای��د این موضوع را به ط��ور جدی پیگیری و 
حل کند زیرا بانک  ها باید در خدمت تولید باش��ند و 
اگر در خدمت تولید قرار بگیرند بسیاری از مشکلات 

حل خواهد شد.
بعد از این دیدار س��یف، رئیس کل بانک مرکزی 
مهلت سه س��اله ای را برای بانک  ها تعیین کرد مبنی 
بر اینکه سهام شرکت های تحت نظارت بانک  ها در هر 
سال باید یک سوم کاهش یابد و همچنین مهلت پنج 
ساله ای هم برای واگذاری املاک مازاد بانک  ها مشخص 
ش��د. در ادامه همین رویکرد رئیس کل بانک مرکزی 
در سفر خود به استان لرستان دلیل دادن مهلت سه 
س��اله به بانک  ها را جلوگیری از ایجاد التهاب در بازار 

سرمایه بدلیل عرضه های زیاد عنوان کرد و به بانک  ها 
15 روز مهلت داد تا یک لیست از همه بنگاه هایی که 
به صورت مس��تقیم و غیرمس��تقیم در مالکیت آن ها 

هستند ارائه دهند.
پس از این اظهارات برخی از بنگاه های بخصوص 
دولتی واکنش نش��ان داده و خود را پیشگامان خروج 
از بن��گاه داری عنوان کردند اما در عمل خبری از ارائه 
لیست  شرکت های زیر مجموعه بانک  ها نشد. اما باتوجه 
به اینکه هنوز آمار و اطلاعات دقیقی از عملکرد بانک ها 
در این زمینه اعلام نشده کارشناسان براین باورند که 
بعید به نظر می رسد با توجه به شرایط موجود، بانک ها 
به طور جدی به این موضوع وارد شوند و دستور بانک 
مرکزی بیشتر ش��بیه یک هشدار است که نمی تواند 
اهداف مورد نظر را محقق کند. هر چند که در روزهای 
قبل همتی، رئیس شورای هماهنگی بانک های دولتی 
عنوان کرد که بانک ها مقید به عمل به دس��تور بانک 
مرک��زی ب��وده و در حال آوردن اطلاع��ات مربوط به 

شرکتهای خود هستند.
حال با وجود عدم ارائه لیس��ت ش��رکت  ها توسط 
بانک  ها و عدم واکنش مسئولان بانک مرکزی نسبت به 
این قضیه باید منتظر ماند و دید که آیا بانک هایی که 
در حال حاضر بیشتر درآمد خود را از طریق بنگاه داری 
کسب می کنند، حاضر به تن دادن به این دستور بانک 

مرکزی می شوند ؟

پایان مهلت بانک مرکزی به بانک ها
خودداری بانک  ها از اعلام بنگاه  ها و شرکت های تابعه

ر  و مش�ا چمن�ی  حس�ین 
مدیرعام�ل صنایع ش�یر ایران با 
اش�اره به برگزاری جلس�اتی در 
خصوص توزیع شیر مدارس افزود: 
هنوز تصمیمات این جلسات وارد 

فاز اجرایی نشده است.
به گزارش »نس��یم«، پیش از این 
سید محمد بطحایی، معاون توسعه و 
پشتیبانی وزارت آموزش و پرورش از 
توزیع 120 نوبت شیر از ابتدای سال 
تحصیلی در مدارس کشور خبر داد و 
گفت: با اختصاص 100 میلیارد تومان 
اعتبار در س��ال جاری توزیع شیر در 
س��ال تحصیلی آینده نی��ز همچنان 
در م��دارس ادام��ه دارد.وی افزود: از 
ابتدای س��ال تحصیلی 93-94 مقرر 
شده تمامی مقاطع ابتدایی، متوسطه، 
مراک��ز ش��بانه روزی و حتی مدارس 
غیرانتفاعی و کودکان بی سرپرست نیز 
از شیر رایگان بهر مند شوند.براساس 
مصوبه کمیته ملی شیر، اعتباری بالغ 
بر 300میلیارد تومان از منابع هدفمند 
کردن یارانه ها و 150 میلیارد تومان از 
قانون بودجه سال 93، به طرح توزیع 
شیر در مدارس اختصاص یافته است. 
به گزارش »نسیم«، رسول دیناروند در 
خصوص روغ��ن پالم، اظهارات مطرح 
شده مبنی بر جایگزینی چربی حیوانی 
به جای روغن گیاهی پالم را نادرست 
خواند و گفت: منظور از چربی، همان 
چربی ش��یر است که از آن کره، خامه 
و دیگر محصولات لبنی تهیه می شود.

دیناروند گفت: یکی از مش��کلات 
س��رانه کم مصرف شیر در کشور این 
اس��ت که تنوع در تولید نداریم یعنی 
به چند محصول خاص توجه ش��ده و 
متأسفانه به سمت مصرف زیاد چربی 
رفته ای��م ام��ا تأکید م��ا همچنان بر 
استفاده از محصولات لبنی کم چرب 
است.رئیس سازمان غذا و دارو با اعلام 
اینکه با بازرسی های مستمر از صنایع 
لبنی، وضعیت کنونی نسبت به 6 هفته 
قبل بسیار بهتر شده تأکید کرد، مسئله 
امنیت غذایی مردم به هیچ وجه از دید 
متولیان سلامت مسکوت نخواهد ماند 
و بازرسی ها هم چنان و با جدیت ادامه 

خواهد داشت.

مشاور مدیرعامل صنایع شیر ایران:
مهرماه شیر رایگان

 در مدارس توزیع نمی شود

کارگ�زاران  کان�ون  دبی�رکل 
ب�ورس از تصمیمی جدی�د برای 
جلوگیری از ریزش بی رویه بورس 

خبر داد.
روح الله میرصانعی با اشاره به ابلاغ 
بخشنامه جدید سازمان امور مالیاتی 
درب��اره اعتب��ارات کارگزاری ها گفت: 
بر اس��اس این بخش��نامه، هزینه های 
مال��ی ناش��ی از تس��هیلات دریافتی 
ش��رکت های کارگ��زاری جهت انجام 
معام��لات اعتب��اری با رعای��ت مفاد 
دستورالعمل خرید اعتباری، مشمول 
هزینه ه��ای قابل قب��ول مالیاتی بوده 
و کارگزاران مش��مول این بخش��نامه 
می توانن��د از مزای��ای آن در دریافت 
تسهیلات و اعطای اعتبار به مشتریان 
خود بر اساس دس��تورالعمل مربوطه 

بهره مند شوند.

وی اظه��ار داش��ت: کارگ��زاران، 
نهادهای مالی ش��ناخته شده و تحت 
نظارت هستند چرا که این شرکت ها 
گردش مالی بالایی دارند و توانایی آنها 
برای اخذ وام و تسهیلات از بانک ها بالا 
اس��ت.میرصانعی تصریح کرد: ممکن 
است مش��تریان، کارگزاران و کسانی 
ک��ه در بازار س��رمایه خرید و فروش 
می کنن��د، ای��ن توانایی را ب��ه اندازه 
کارگزاران نداشته باشند به خاطر همین 
در کش��ورهای پیشرفته مرسوم است 
که کارگزاران اعتباراتی را از سیس��تم 
بانک��ی دریاف��ت و آن را در راس��تای 
خرید و فروش سهام به مشتریان خود 

اعطا می کنند.
دبیرکل کانون کارگزاران بورس و 
اوراق بهادار با اشاره به اینکه در کشور 
م��ا هم پس از تصویب دس��تورالعمل 

خرید اعتباری، اینکار توسط کارگزاران 
انجام می شد، گفت: مبالغی از سیستم 
بانکی وام گرفت��ه و همان مبالغ را به 
مشتریان اعطا می کنند تا آنها بتوانند 

خرید اعتباری داشته باشند.
وی اف��زود: بدیهی اس��ت که این 
امر هزینه ای برای کارگزاران به همراه 
دارد، ب��ه طوری که به این وام ها بهره 
تعلق می گیرد و بابت نرخ س��ودی که 
پرداخت می کنن��د، هزینه  مالی برای 

کارگزاران شارژ می شود.
وی ادام��ه داد: به ط��ور طبیعی 
کارگزاران هم این هزینه را به مشتریان 
منتق��ل می کنند، به ای��ن صورت که 
مش��تریان هزینه مالی این وام ها را به 
کارگزاران می دهند و کارگزاران هم این 

را به سیستم بانکی منتقل می کنند.
میرصانعی با بی��ان اینکه در این 
بین صنعت کارگزاری با یک ریس��ک 
مواجه خواهد بود، گفت: در آن صورت 
برخی از ممیزان کارگزاری، در مراجعه 
به شرکت های کارگزاری، این وام ها را 
در راستای فعالیت شرکت کارگزاری 
قلمداد نمی کردن��د و هزینه مالی که 
شرکت کارگزاری به بانک ها پرداخت 
می کرد را به عن��وان هزینه های قابل 
قب��ول مالیات��ی قلم��داد نمی نمودند 
و از طرف��ی س��ود یا نرخ به��ره ای را 
که کارگ��زاران از مش��تریان دریافت 
می کردند به عنوان درآمدهای شرکت 

قلمداد می کردند.
وی اظهار داش��ت: در این صورت 

مالی��ات مضاعف از کارگ��زار دریافت 
می کردند و کارگزار مجبور می شد بابت 
درآمدی که ندارد، مالیات پرداخت کند 
و ای��ن ریس��ک، فعالیت های اعتباری 
کارگ��زاران را تحت تاثی��ر خود قرار 

می داد.
دبیرکل کانون کارگزاران تصریح 
ک��رد: خوش��بختانه ب��ا مذاکراتی که 
با س��ازمان امور مالیاتی انجام ش��د و 
دلایل توجیهی قوی که در این زمینه 
وجود داش��ت، س��ازمان امور مالیاتی 
قبول کرد و این بخشنامه جدید صادر 
شد تا از گرفتن مالیات بر درآمدی که 
وجود ندارد، خودداری شود، بنابراین 
دیگر مالیات مضاعف از کارگزاران در 
خصوص این اعتبارات اخذ نخواهد شد.

راهکارجدیدبرایجلوگیریازریزشبورس

با تصمیم هیئت دولت در راستای سیاست های اقتصادی دولت برای 
خروج از رکود، کشف قیمت کالاهایی که امکان پذیرش و خرید و فروش 
آنها در بورس کالای ایران وجود دارد، باید از طریق این بازار صورت گیرد.
در مصوبه جدید دولت برای خروج از رکود اقتصادی که در تاریخ 25 مردادماه 
1393 از سوی معاون اول رئیس جمهور ابلاغ شده، تصریح شده که به جز کالاهای 
اساسی و انحصاری، کشف نرخ کالاهایی که امکان پذیرش و خرید و فروش آنها در 

بورس کالای ایران وجود دارد، از طریق این بورس باید صورت گیرد.
این مصوبه دستگاه های اجرایی را ملزم کرده که ظرف یک سال از تاریخ ابلاغ 

این تصویب نامه نسبت به پذیرش کالاهای مذکور در بورس مربوط اقدام کنند.
همچنین براس��اس این مصوبه، مرجع تش��خیص قابلیت پذیرش کالاها در 

بورس ها هیئت پذیرش بورس مربوطه است.
در مصوبه جدید دولت همچنین آمده که وزارت نفت و سازمان بورس اوراق 
به��ادار اقدام��ات لازم را جه��ت تامین مالی نیازهای خ��ود از طریق پیش فروش 

فرآورده های نفتی به صورت سلف در بورس کالای ایران به عمل آورند.

بر اساس این گزارش: در بازار فیزیکی بورس کالای ایران، کالاهایی که تناوب 
و تعهد عرضه دارند، عرضه می شود.

هم اکنون تمام فرآورده های نفتی، مواد پلیمری، مواد شیمیایی، فولاد، مس، 
آلومینیوم، سرب، فلزات گرانبها، نیکل، مواد معدنی، کنجاله و تفاله و کنسانتره، 
ذرت، پنب��ه، زیره، برنج، گندم، جو، چ��ای، زعفران، عدس، نخود، مرغ منجمد و 
تخم مرغ در بورس کالای ایران پذیرش شده اند و امکان کشف نرخ این محصولات 

در بازار فیزیکی این بورس وجود دارد.
همچنین امکان معامله املاک و مس��تغلات دولتی و خصوصی، قراضه آهن و 
کالاهای فصلی چون محصولات باغی در بازار فرعی بورس کالا فراهم شده است.

گفتنی است، هم اکنون بورس کالای ایران با داشتن سه بازار فیزیکی، مشتقه 
و فرعی، ش��رایط و زیرساخت ها را به گونه ای فراهم کرده که امکان معامله اغلب 

کالاها را دارد.
ش��ایان ذکر است، در صورت درخواست، مراحل پذیرش، عرضه، معامله و در 

نهایت کشف نرخ کالاها در بورس کالای ایران صورت خواهد گرفت.

دولت تصویب کرد به جز کالاهای اساسی و انحصاری

کشفقیمتکالاازطریقبورسانجاممیشود

ن  س�یو ا ر کنفد ئی�س  ر
ص�ادرات ای�ران گف�ت: بانک 

ایران و روس احیا می شود.
رض��ا نوران��ی در گفت وگو با 
فارس با بیان این که بانک ایران و 
روس بعد از پیروزی انقلاب اسلامی 
منحل ش��د، افزود: به منظور رفع 
موان��ع نقل و انتقال مالی صادرات 
محصولات کشاورزی، بانک ایران 
و روس دوباره در کشور راه اندازی 

می شود.
به گفت��ه وی همچنین موانع 
تفاهم نامه هایی  با  قرنطینه ای هم 
ک��ه به امضا می رس��د ب��ه زودی 

برطرف خواهد شد.
وی در پاس��خ به اینکه اخیرا 

وزیر جهاد کشاورزی از آذربایجان 
ش��وروی به عنوان مس��یری برای 
صادرات محصولات به روسیه خبر 
داده اس��ت گفت: بنده با این ایده 
مخالفم چرا که س��ود اصلی آن به 
جیب تجار آذربایجانی خواهد رفت.

تاکید ک��رد: صادرات  نورانی 
مس��تقیم ای��ران ب��ه روس��یه از 
بندانزلی انجام خواهد ش��د. این 
بندر اخیرا توسعه بیشتری یافته 
و مسئولان گمرک اعلام کرده اند 
24 س��اعته در این بندر خدمات 

ارائه می کنند.
نوران��ی در پاس��خ ب��ه اینکه 
رسانه های خارجی از حذف تعرفه 
واردات محصولات کشاورزی ایران 
از س��وی چین خبر داده اند گفت: 
این مس��ئله باید بررسی شود اما 
اگر چنی��ن اتفاقی بیفتد صادرات 
محصولات کش��اورزی ای��ران به 
روسیه افزایش قابل توجهی خواهد 

داش��ت.به گ��زارش »دنیا دیلی«، 
روسیه تصمیم گرفته تعرفه واردات 
میوه و سبزی از ایران را حذف کند 
و این مسئله موجب نگرانی ترکیه 

شده است.
بعد از اعمال تحریم از س��وی 
آمریکا و اتحادیه اروپا علیه روسیه، 
این کش��ور نیز به مدت یک سال 
واردات محصولات کشاورزی خود 
از کش��ورهای اروپایی و آمریکایی 
را ممنوع کرد همین مسئله باعث 
گرایش روسیه به بازار کشورهای 

منطقه و شرق شده است.
رئیس کنفدراس��یون صادرات 
ایران گفت در مسافرت اخیر اکیپ 
اقتص��ادی روس به ایران مس��ئله 
واردات محصولات کشاورزی مطرح 
شد اما دو مسئله نقل و انتقال مالی 
و نیز نبودن واحدهای قرنطینه ای 
بین دو کش��ور به عنوان مش��کل 

اصلی مطرح شد.

بانک ایران و روس احیا می شود


